
Eestseisuse erakorralise koosoleku protokoll

08.01.2024 Meet keskkonnas kl 18.30-20.00.

Osalesid: Meelis Mereäär, Rita Koppel, Anu Streng, Raino Sepp, Jüri Lember, Mark Soosaar, Jana
Stahl, Toomas Luhaäär, Rein Tafenau, Egon Vohu.
Koosolekuga liitus Lääne-Harju vallast Käti Teär-Riisar, kes hiljem lahkus pisut hiljem, sest Pakri
esindaja oli kohal. Juhatusest osales koosolekul Riina Kaljulaid.

Otsuse tegemise ajal oli eestseisus otsustusvõimeline.

1. ESK eelarve ja tegevuskava arutelu ja kinnitamine
J.Lember teeb ettepaneku lisada tegevuskavasse lepingute sõlmimise potentsiaalsete ESK
koostööpartneritega. Tegevuskava tegevuste lahtrisse lisada koostõõlepingu sõlmimine vähemalt
kahe, saartele kõige olulisima koostööpartneriga.
R.Kaljulaid selgitab, et Habitability Interreg projekti jaoks arvestatud summa on broneeritud
projekti tegevuse käivitamiseks kuni vallad tulevad omaosalusega projekti juurde.
M.Soosaar märgib, et kindlasti on vaja edasi lobistada, et 1 inimene kindlasti oleks täiskohaga
ESK-s tööl. Selleks tuleks arvestada palgafondi jaoks u 24 000 eurot.
J.Lember nendib, et juhul, kui lisarahastus leitakse, siis saab teha lisaeelarve ja võtta inimese
palgale.
T.Luhaäär nõustub M.Soosaare arvamusega, et 1 inimene oleks täistöökohaga tööl. Lisaks lobitööle
on vaja ette valmistada sisuliselt seaduseelnõud, et nendega edasi tegeldaks ja selline töö tuleb
ESK-l sisse tellida ning selleks vajame eelarvesse lisaraha.
J.Lember teeb ettepaneku lisada tegevuskavasse eraldi punktina erinevaid väikesaari puudutavate
seaduseelnõude algatamise (eraldi 10-nda punktina).
R.Kaljulaid selgitab, et 9 punkt tegevuskavas on kursiivis, sest see punkt vajas arutelu, sest eelarves
ei ole selleks praegu vahendeid.
M.Soosaar – Kindlasti tuleb tegeleda saartele oluliste seadusloome algataustega ja sealhulgas
etapiviisiliselt saarte seaduse väljatöötamisega ja mõistlik oleks alustada Muhu saare osas
nö.pilootprojektiga kuna ka selle saare elanikkond on alla 5000 hinge, mis Euroopa mõistes on
väikesaar. Ja siis järk-järgult edasi minna.
R.Sepp: Tegevuskava 9.punkt - tuleks paremini planeerida selles kirjeldatud tegevus.
Tegevuskavasse ei saa lisada asju, mille jaoks puudub rahastus.
J.Lemberi kommentaar R.Sepa küsimusele Saarte Instituudi asutamise kohta: “SI asutamisel tuleb
kokku erinevatest organisatsioonidest koosnev initsiatiivgrupp ja otsustatakse asutada SI. Raha
saadakse projektidest. Kaasata tuleks erinevaid avalikõiguslikke ülikoole.”
A.Streng palun kommentaari tegevuskava punktile 9 seoses maakasutuse ja külasüdamete tekkega.
R.Kaljjulaid kommenteerib, et see info on tulnud erinevatelt saartelt ja on soov selleks algatada
uuringuid.
J.Lember palub märku anda ja hääletada tegevuskava ja eelarve kinnitamise osas. R.Sepp palub
lisada protokolli, et on tegevuskava nõus, kuid punkt 1, mis sisaldab SI loomist ta ei näe, et väike
MTÜ saaks luua instituudi.

OTSUS: Eestseisus kinnitab ESK 2024.aasta tegevuskava ja eelarve koos R.Sepa kommentaariga
punkt 1 osas. Lisada juhatusel J.lemberi täiendus koostöölepingute osas ja eraldi 10.punkt
väikesaari puudutavate seaduseelnõude algatamine.

2. Transpordiühenduste küsumustikest ja arengutest selles vallas.
J.Lember osales täna Liivi lahe transpordiühendusi käsitleval koosolekul. Eestseisus on Jüri poolt
koostatud küsimustiku laiali saatnud, et koguda infot olemasolevate ühenduste ja nende



kitsaskohtade kohta. Vastanud on saared, mida TalTech uurimus ei hõlmanud või mainiti
möödaminnes. Vastasid 6 saart. Kesselaiu kommentaari lubas Jüri hiljem juurde lisada.
Kokkuvõtvalt ütleb Jüri vajavad esmalt kordategemist kaid, probleeme on suuregabariidiliste ja
raskeveoste transpordiga jmt probleemid.
T.Luhaäär: Eraldi kaubaveod on seaduse tasemel reguleerimata ja vaja on täita see tühimik
seadusandluses. Just see osa, mis puudutab kaupade eraldi vedu mitte veod, kus lisaks inimestele on
praamil/merealusel ka kaubad. Riigil on kohustus tagada kaupade vedu saartele ja transpordiseadust
tuleb selles osas täiendada aluseks võttes VsaarS-se.
J.Lember. Tuleb kokku panna ESK juures eraldi väiksem töörühm selles küsimuses. Olen lubanud
seda probleemi ESKs vedada. Seadused tuleb panna toimima.
T.Luhaäär lisab, et laevade riigihangetel korraldamisel puudub riigil korralik kontseptsioon. Tuleb
eelnevalt vajadused läbi mõelda.
R.Tafenau: Üle laidude käimine on teisiti ja ei vaja laeva ning seega ei ole see Vilsandile vajaminev
lahendus. Praegu on üle laidude viiv traktoritee parendamisel. Palun mind kindlasti töögrupi infoga
kursis hoida.

Me saadame küsimustiku laiali ja täiendamiseks neile, kes soovivad lisada infot juurde.

J.Lember: Saarte Liinidele tuleb üle anda ka teiste väikesaarte sadamate infrastruktuur nagu see on
lahendatud ja hästi toimib viimaste näidete varal Naissaarel ja Vilsandil.
R.Tafenau: Tihti reklaamib Saaremaa Vilsandit välja turistide reklaamimiseks, kuid see tekitab
probleemi, et 11-kohalises paadis ei jagu kohti kohalikele, sest paat on ületäidetud.
T.Luhaäär: MKM asekantsler jt vajalikud osapooled tuleb kindlasti kaasata, kui töögrupil on
ülevaade juba olemas.
R.Koppel: Tuleb arvestada ka talviste olukordadega ja arutada töögrupis vajadust kopteri järele, kes
teeb reise, kui paat ei saa üle mere sõita ja on tekkinud kriisisituatsioon, mis vajab lahendamist.
J.Lember: tuleb teha kõik selleks, et riigil oleks juba julgeoleku seisukohalt rohkem koptereid kui
täna. Võiks olla 6 kopterit 2 asemel. Seda raha ei ole seni leitud.

3. Muud küsimused
Arutatakse protokollide täiendamise loogikat ESK-s ja leitakse, et protokoll peaks olema avatud
muudatusteks enne allkirjastamist, kui ei soovita rakendada mõnedes organisatsioonides kasutusel
olevat praktikat, et järgmine koosolek kinnitab eelmise koosoleku protokolli. Leitakse, et koos
protokolli täiendamisele välja saatmisega võiks olla antud aeg selle täiendamiseks ja paranduste
tegemiseks ning seejärel protokoll allkirjastatakse koosoleku juhataja ja protokollija poolt. Kadrioru
üldkogu protokolli on ekslikult lisatud koosolekul kõlanud mõtted, mis ei olenud kindlasti
koosoleku ühine arusaam. Juhatusel palutakse protokoll parandada ja uuesti välja saata.
J.Lember lubab juhatusele saata kirjalikult ettepaneku, et juhul, kui protokolli jäävad kollasega
märgitud lõigud (vt.lisa 3), siis on sellele lisatud märge, et tegemist on juhatuse või R.Kaljulaidi
arvamusega.

J.Lember küsib üldkogu toimumiskoha kohta ja pakub enda tööruume ilma toitlustamiseta (kohvi
saab pakkuda).

Protokolli lisad:
1.ESK tegevuskava
2. ESK eelarve
3. Kadrioru 06.12.2023 üldkogu protokoll viitega parandamist vajavale tekstile

Koosoleku juhataja Koosoleku protokollija
Jüri Lember Jana Stahl


